
�

�

���

��������	�
������
���

���������������������� �

�

�

 
Västerås 2018-06-22 

 
Västerås stad  
Kommunstyrelsen 
 
E-post: kommunstyrelsen@vasteras.se 
 
 
 
Remissvar: Västerås stads vattenplan 2018 – 2021 �
 
Naturskyddsföreningen i Västerås har tagit del Västerås stads handlingsplan för yt- och 
grundvatten 2018 – 2021 och har följande synpunkter.  
 
Sverige har sedan 1999 16 stycken Miljökvalitetsmål där planen är att år 2020 skall målen 
vara uppfyllda. Ser vi till Naturvårdsverkets bedömning eller Länsstyrelsens bedömning så är 
det endast 1 – 2 mål som kan nås till år 2020. För resterande mål så är status oförändrat eller 
t.o.m. försämrat. Många mål berör naturresurser i olika form och att måluppfyllelsen är så 
dålig visar tydligt att det är stor skillnad på att betrakta naturresurser som en resurs att bruka/ 
förbruka eller en resurs att bruka med långsiktig hållbarhet.  
Det är uppenbart att Sveriges kommuner m.fl. har missbedömt den ansträngning och insats 
som behövs för att vända utvecklingen och nå miljökvalitetsmålen. Det är 
Naturskyddsföreningens förhoppning att Västerås kommun tillsätter nödvändiga personella 
och ekonomiska resurser för att genomföra vattenplanen liksom att man också tillsätter 
tillräckligt med resurser för att klara planen för Natur-och kultur, klimatplanen m.fl. Det är 
svårt att se vad målsättningen är för att uppfylla de av planerna berörda Miljökvalitetsmålen.  
 
 
Att ha en bra och aktuell handlingsplan för VA-försörjningen som är långsiktigt hållbar, och 
som uppfyller flera olika kriterier som; hälsa och hygien, teknisk funktion, miljöpåverkan och 
resurshushållning, sociokulturella aspekter och ekonomi är av största vikt. Att uppfylla lagens 
krav att nå vattenförvaltningens mål om god status samt uppfylla de nationella miljömålen 
innebär en stor utmaning i kommunens arbete med VA-planen.  
 
För den nu aktuella vattenplan önskar Naturskyddsföreningen att det redovisas tydligt om 
planerade åtgärder bedöms tillräckliga för att berörda Miljökvalitetsmål kommer att uppfyllas 
eller vilka ytterligare insatser som krävs. Vi vill också få redovisat i planen när samtliga 
berörda Miljökvalitetsmål skall vara uppfyllda. 
 
Vi ser det som mycket viktigt att lösa VA-försörjningen på ett hållbart sätt. Utan en god 
planering finns inte förutsättningar att genomföra de åtgärder som behövs. En VA-planering 
med ett brett perspektiv på vattenfrågor en mycket viktig uppgift för kommunen. I arbetet 
med VA-planering ser vi som en viktig faktor att etablera ett aktivt samarbete med länets 
övriga kommuner för att påverka och gemensamt arbeta för en god vattenkvalitet. 
Vattenkvaliteten måste åtgärdas längs hela vattendragen inklusive biflöden med start från 
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vattendragens början för att kunna åstadkomma en kvalitetsförbättring på det vatten som 
rinner ut i Mälaren. Effekten uteblir om inte åtgärder vidtas och planeras för att åtgärdas vid 
källan. Det förutsätter ett aktivt samarbete utöver kommungränsen.  
 
 
 
Vi saknar en aktivt riktad handlingsplan för att komma till rätta med exempelvis dagvatten 
och risker för framtida översvämning med tanke på bl.a. klimatförändring i VA-planen. Även 
om det idag i flera av kommunens detaljplaner och fördjupade översiktsplaner läggs in 
dagvattenhantering och dagvattenfördröjning så anser vi att den samlade bilden av behovet 
och planering skall finnas i VA-planen. Likväl som att konsekvenserna av uteblivna åtgärder 
skall redovisas. 
Med tanke på att det är en icke försumbar tillförsel av fosfor, kväve och miljögifter sker via 
dagvattnet är det viktigt att aktivt arbete med problemet i VA-planen.  
 
Visserligen har Västerås en handlingsplan för klimatanpassning men det bör ändå tas upp i 
VA-planen. I planen bör enligt vår mening även 50-årsregn och 100 års regn belysas med dess 
konsekvenser. Extremväder har blivit mer vanligt förekommande och bör få en plats i VA-
planeringen.  
 
Vi ser det som positivt att kommunen har påbörjat arbetet med att öka möjligheterna för 
vandrande fisk att vandra upp i våra vattendrag. Att den vandrande fisken ges möjlighet att 
vandra upp i våra vattendrag kommer att bidra till att öka förutsättningarna för ett uppnå god 
ekologisk status. Förekomsten av fisk i vattendragen är den viktigaste parametern vid 
bedömningen av god ekologisk vattenstatus.  
Att genomföra åtgärder för att skapa fria vandringsvägar i Svartån och Sagån anser 
Naturskyddsföreningen är mycket bra. De planerade faunapassager i Västerås och ända upp 
till Skultuna kommer att göra av Svartån ett ännu bättre rekreationsområde. Att på stadens 
egen mark fördröja vatten i skogen och skapa mindre våtmarker är också bra. Vattenparken i 
Johannisberg är ett bra exempel på det. Det är viktigt att fördröja och rena dagvatten, eftersom 
rent vatten i sjöar och vattendrag är en förutsättning för att kunna äta fisk fri från gifter, som 
det förklaras på s. 36  
 
Av kommunens 15 vattendrag 13 har dålig konnektivitet, det vill säga att vattenlevande 
organismer (växter och djur) inte kan vandra mellan vattendragets olika delar. Vattendragens 
former är inte naturliga idag. Utdikningar, vandringshinder och vattenreglering har påverkat 
vattenorganismernas miljö negativt. Det är viktigt att dessa förändringar som vi människor har 
påverkat åtgärdas och miljön återställs innan en del av organismerna försvinner. 
Vandringshinder bör byggas bort, fria vandringsvägar skapas och livsmiljöer som försvunnit 
återställs.  
Naturskyddsföreningen ser också mycket positivt på att man ska utreda möjligheten att öppna 
upp kulverterade vattendrag och förstärka befintliga öppna vatten, något som förutom en 
ökning av den biologiska mångfalden i staden hjälper till att säkerställa flöden för rekreation 
och gestaltning. På detta sätt kan vi hjälpa sällsynta arter i staden och njuta av dess närvaro, 
som till exempel vadarfågeln rödbena som med mycket tur kan fortfarande ses vid 
Emausbäcken.  
Naturskyddsföreningen vill att kommunen också aktivt arbetar för att längs bäckar och andra 
öppna vattendrag så skall det finnas grupper av träd och buskar t.ex. sälg, asp och al. Detta 
gör att vattendragen kraftigt ökar värdet också som gröna stråk.  



�

�

���

��������	�
������
���

���������������������� �

�

�

 
Vi anser att det är bra att genomföra informationsinsatser om vattenfrågor till allmänheten, 
men att exempelvis bara genomföra en informationskampanj om att inte tvätta bilen på gatan 
(s. 19) känns som otillräckligt. Det har informerats länge om detta så det kan inte längre 
enbart vara målet att öka kunskap och medvetenhet i frågan. Naturskyddsföreningen anser att 
samtidigt med strängare lagstiftning borde Västerås stad t.ex. subventionera avgiften på 
handtvättshallar för att underlätta omställningen. 
 
Vad gäller skydd av dricksvatten anser Naturskyddsföreningen att det är bra att utöka 
kartportalen med skyddsområden (utöver Haraker, Svanå, Gruffets holme och Romfartuna). 
Vi instämmer med att skyddet av enskilda större vattentäkter (de som försörjer fler än 50 
personer) behöver bli bättre. På mindre orter känner befolkningen osäkerhet kring sitt 
dricksvatten. Idag saknas information om hur sprängningar av bergtäkten i olika delar av 
kommunen påverkar grundvattnet.  
 
 
En sammanfattning av de punkter som vi ser som viktiga och som bör lyftas fram i VA-planen 
är; 
 

� Kraven på att gamla enskilda avlopps ersätts med adekvata avlopp med 
reningsfunktioner. För att få effekt i Västerås stad måste även kranskommunerna 
skärpa upp kraven på godkända enskilda avlopp. 

� För jordbruket kan man med enkla åtgärder så som exempelvis skyddszoner mot diken 
och vattendrag för att minska kväveläckage etc. 

� Hänsyn till översvämningsrisker och konsekvenser därav är viktigt att belysa i VA-
planen och bygger på översvämningsdirektivet som ska tillämpas parallellt med 
vattendirektivet.  

� Vi saknar en konsekvensutredning av hur stora flöden och ökad befolkningstillväxt 
påverkar reningsverken. 

� Vattenfrågorna blir alltmer regionala och nationella. Därför är det viktigt att Västerås 
stad tar en aktiv roll i de olika samverkansformer i regionen som berör vattenfrågor.  

� Att skydda befintliga och potentiella vattentäkter. 
� Att leva upp till miljökvalitetsmålen som riksdagen antagit och som ska fungera som 

riktlinjer för miljöarbetet på olika nivåer i landet 
De mål som direkt påverkar VA-försörjningen är (som framgår i planen men inte nog 
poängteras):  
Ingen övergödning "Halterna av gödande ämnen i mark och vatten ska inte ha någon 
negativ inverkan på människors hälsa, förutsättningar för biologisk mångfald eller 
möjligheterna till allsidig användning av mark och vatten."  
Levande sjöar och vattendrag ”Sjöar och vattendrag ska vara ekologiskt hållbara 
och deras variationsrika livsmiljöer ska bevaras. Naturlig produktionsförmåga, 
biologisk mångfald, kulturmiljövärden samt landskapets ekologiska och 
vattenhushållande funktion ska bevaras, samtidigt som förutsättningar för friluftsliv 
värnas."  
Grundvatten av god kvalitet "Grundvattnet ska ge en säker och hållbar 
dricksvattenförsörjning samt bidra till en god livsmiljö för växter och djur i sjöar och 
vattendrag." 
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Det vilar ett stort ansvar på kommunen för den framtida markanvändningen som de facto 
påverkar vattenkvaliteten.  

 
Alla åtgärder regionalt   är väsentliga för vattenkvaliteten i Östersjön som idag är starkt 
påverkad av de flöden som mynnar ut i sjön. För att Östersjöns vattenkvalitet ska kunna 
förbättras på sikt är det väsentligt att alla bidrar till att förbättra statusen på de flöden som 
utmynnar i Östersjön. 
 
 
 
 
 
 
 
För Naturskyddsföreningen i Västerås  
Med vänlig hälsning  
Bengt Jönsson, (ordf.)  
070–2904020  
Bengt.eb.jonsson@gmail.com  


